
Reunió del Council de l’EMS

Cracòvia, 30 de juny i 1 de juliol de 2012

Els dos dies anteriors a l’inici del 6è Congrés
Europeu de Matemàtiques, el 30 de juny i 1 de
juliol passats, tingué lloc, també a l’Auditori-
um Maximum de la Universitat Jagellònica de
Cracòvia, la reunió del Council de la Societat
Matemàtica Europea (EMS), màxima institu-
ció de govern d’aquesta Societat, que es reuneix
cada dos anys. Entre dues reunions del Coun-
cil, el Comitè Executiu de l’EMS representa a
la Societat i duu a terme les decisions del Coun-
cil. El Council té delegats de totes les societats
nacionals que són membres de l’EMS i delegats
que representen els membres individuals de la
Societat. Els delegats de la SCM van ser el pre-
sident i el vicepresident, i el total d’assistents a
la reunió va ser d’una mica més d’un centenar.

La reunió va començar amb l’informe de la
presidenta, la catalana Marta Sanz-Solé, que
va donar detalls de l’actuació de la Societat
pel que fa a l’activitat institucional, la comu-
nicació amb els membres i els acords de col-
laboració, l’activitat cient́ıfica, les publicacions,
l’actuació dels comitès i la representació ins-
titucional. La presidenta també va presentar
un informe sobre els esforços duts a terme per
l’EMS per influir en el desenvolupament del
programa Horizon 2020 de la Unió Europea.

La presència de la Matemàtica dins el disseny
de la poĺıtica cient́ıfica de les institucions eu-
ropees va manifestar-se com un dels temes que
més interès i alhora preocupació desperten dins
de la nostra comunitat.

En un altre punt de l’ordre del dia, el
Council va votar favorablement l’acceptació de
la Societat Matemàtica Kosovar com a nou
membre de l’EMS, posant de manifest l’acti-
tud decidida de respecte a situacions nacionals
excepcionals o minoritàries. També es va fer
l’elecció de nous membres del Comitè Execu-
tiu, en la qual van ser elegits Laurence Halpern,
Gert-Martin Greuel, Alice Fialowski i Armen
Sergeev.

Els temes referents a publicacions, especi-
alment de l’EMS Newsletter, l’EMS Publishing
House i el Zentralblatt, també van ser objecte
d’informes i debats. Els comitès de l’EMS van
presentar els seus informes. Finalment, es va
discutir sobre la ubicació del 7è ECM, el 2016,
que es va aprovar que tindrà lloc a Berlin.

La reunió del Council va ser considerada
molt profitosa per tots els assistents, i es va aco-
miadar agraint a la Societat Matemàtica Polo-
nesa el seu acolliment i l’excel.lent organització.

Joan Solà-Morales
President de la SCM

Editorial

Finalment teniu a les mans el SCM/Not́ıcies
33!

Aquest número arriba a tots els socis amb
retard considerable, ja que estava inicialment
previst per a l’octubre de 2012. Quan alguna
cosa no va prou bé o podria haver anat mi-
llor, cal analitzar-ne les causes per tal d’evitar
que es repeteixin. Aquest és l’objectiu d’aques-
tes ĺınies. Abans, però, vull demanar sinceres
disculpes als nostres lectors per aquest retard.
Al cap i a la fi, amb més o amb menys justifi-
cació, jo sóc el responsable últim que la revista
surti puntualment, i que compleixi amb la seva
funció. Que no s’entenguin doncs aquestes ĺınies
com un intent de defugir la meva responsabili-
tat com a editor, o d’amagar-la darrera d’argu-
ments tècnics, sinó ben al contrari: accepto per

endavant la meva part de culpa i n’analitzo en
veu alta les causes per intentar posar-hi remei.

El retard d’aquest número ha estat cau-
sat essencialment per dos motius, un de pun-
tual i un altre de caràcter més aviat crònic.
I l’aparició de l’un justament quan ja hav́ıem
pal.liat les conseqüències de l’altre ha estat la
coincidència fatal que ha motivat aquest retard
excepcional.

El motiu puntual que ha endarrerit nota-
blement el procés d’edició d’aquest número ha
estat el relleu sobtat de la persona que té cura
del muntatge, maquetació i composició en
LaTEX del contingut de la revista. Des de fa
molts anys (i molts números!) aquesta feina
ha anat a càrrec de la Maria Julià qui, tor-
nant de vacances a principis de setembre —i
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justament quan havia de començar a treballar
en la composició del SCM/Not́ıcies 33— ens
ha hagut de deixar sobtadament, enmig d’unes
circumstàncies complicades. Aprofito aquestes
ĺınies per a agrair públicament a la Maria
la magńıfica feina feta durant tots aquests
anys, i la professionalitat i seriositat amb què
l’ha feta sempre, número rere número. En ca-
da número del SCM/Not́ıcies hi participen una
cinquantena llarga de persones com a autors
dels articles i escrits que hi apareixen. El pa-
per de l’editor també es fa més o menys visible
en la tria de què hi surt i què no hi surt, i en
la direcció que segueix la revista. En canvi, la
feina de la persona que fa la maquetació passa
habitualment desapercebuda, tot i ser de vital
importància per a la bona marxa de la revista.
És com el paper dels càmeres i els tècnics en
el rodatge d’una bona pel.ĺıcula: tothom coneix
els actors, tothom coneix el nom del director,
però pràcticament ningú no coneix els tècnics
que hi ha treballant darrere les càmeres. Tot i
passar desapercebuts, és ben cert que sense la
seva feina la pel.ĺıcula no s’arribaria a fer. I si
aquesta feina no estigués ben feta, el director
(jo en aquest cas) tindria molts més maldecaps
dels que ja té habitualment.

Aquest ha estat el paper de la Maria
Julià al SCM/Not́ıcies des de fa molts anys
—i m’atreveixo a parlar no només en nom meu
sinó també dels editors que em van precedir—:
sempre en un segon pla (el seu nom només sor-
tia discretament a la part inferior de la contra-
portada, com les lletres petites que pugen per
la pantalla de cinema al final d’una pel.ĺıcula
mentre tothom s’aixeca i se’n va de la sala),
la seva professionalitat i bona feina no només
no m’ha donat maldecaps, sinó que me n’ha es-
talviat més d’un i més de dos. Molts números
del SCM/Not́ıcies han anat a impremta exac-
tament igual com la Maria me’ls enviava, sense
que la meva última ullada global com a editor
detectés el més mı́nim error, ni ortogràfic, ni
matemàtic, ni de paginació, de composició. . .
Això només és possible quan la persona que
se n’encarrega fa la seva feina a consciència,
amb experiència i amb professionalitat, però
també amb ganes i il.lusió renovada número re-
re número. Moltes gràcies Maria per la feina
feta, i que tinguis molta sort en el futur que
ara encetes.

Aprofito aquestes ratlles per a descriure
una mica la feina tècnica que hi ha darrere
de cada número del SCM/Not́ıcies. Com es
pot veure només amb un primer cop d’ull, la

revista s’escriu en un estil del LaTEX disse-
nyat especialment per al SCM/Not́ıcies, la clas-
se scm.cls. Quan tanco definitivament l’́ındex
d’un número, algú n’ha de transcriure tot el
contingut de les fonts originals a un fitxer .tex
compatible amb aquest estil. I això és una fei-
na molt més complicada i feixuga del que pot
semblar a primera vista, i més tenint en compte
la gran dispersió de formats en les fonts origi-
nals: els autors de cada article envien els seus
escrits com bonament poden (.tex, .doc, .docx,
.txt, alguns només en .pdf, fins i tot hi ha pe-
tits textos que m’arriben escrits directament
dins un correu electrònic); a part, és clar, d’in-
finitat de taules, figures, gràfiques, fotografies,
etc., que també ens arriben en una gran varietat
de formats i resolucions. Tot plegat són, sovint,
més de dos-cents arxius. Com us podeu imagi-
nar, la feina que hi ha des que es recullen tots
fins a poder clicar el botó de print per obte-
nir la revista impresa, no és qüestió de cinc ni
de deu minuts. . .

L’altre motiu a què em referia més amunt,
que també provoca retards, són els petits (i
de vegades no tant petits) endarreriments dels
autors dels diversos articles a lliurar els seus
escrits. No és fàcil gestionar la petició i recep-
ció de més de cinquanta escrits de gent ben
diversa, i redireccionar després les peticions fe-
tes a aquells que no accepten l’encàrrec perquè
no se senten prou experts en el tema en qües-
tió, per manca de temps i/o d’interès, o fins
i tot de vegades perquè no volen posicionar-
se públicament sobre un tema o una polèmica
concreta. Gestionar tot això i aconseguir om-
plir la revista, número rere número, amb temes
interessants que reflecteixin i divulguin l’actua-
litat del món matemàtic català és la meva tas-
ca com a editor del SCM/Not́ıcies. A més, tota
aquesta feina es fa en un context de volunta-
rietat: ni els autors ni jo mateix com a edi-
tor cobrem per fer aquesta feina, més enllà
de la satisfacció de contribuir desinteressada-
ment a la divulgació i al conreu de la ma-
temàtica a casa nostra (en tot el procés d’edició
del SCM/Not́ıcies les úniques despeses són les
de caràcter purament tècnic: la maquetació, la
correcció del català, la impremta, i l’enviament
als socis). En aquest context, i atès l’elevat
nombre de persones que intervenen en cada
número, no és senzill fer que tothom compleixi
els plaços establerts. Molts autors ens envien el
seus escrits a temps, la qual cosa agraeixo pro-
fundament perquè és vital per a la bona marxa
de la revista. Però sempre n’hi ha alguns que fan
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el ronso i no compleixen la data ĺımit que els
poso. . . Encara que siguin pocs, això endarre-
reix tot el procés, especialment quan es tracta
d’articles importants i no prescindibles. Voldria
doncs, des d’aquestes ĺınies, demanar a tots els
autors dels futurs números del SCM/Not́ıcies
que intentin complir els terminis d’entrega dels
seus escrits; això resoldria el principal problema
d’agilitat que té actualment el procés d’edició
del SCM/Not́ıcies.

Em ve ara al cap un comentari que em
van fer fa unes setmanes, precisament fent re-
ferència al tema del paràgraf anterior: “Ja se
sap, aquestes coses voluntàries van aix́ı. . . ” És
cert que en el món acadèmic els que (afortu-
nadament) tenim feina, en tenim molta; i ja
entenc que moltes vegades escriure quatre rat-
lles per al SCM/Not́ıcies no és precisament
ni la tasca més urgent ni la més interessant
de les nostres agendes. En aquest sentit com-
parteixo el comentari. Però deixeu-me acabar
aquesta editorial desmuntant una possible in-
terpretació negativa que també se’n podria fer:

les feines col.lectives basades en el voluntariat,
i tant que poden funcionar bé! I molt majo-
ritàriament hi funcionen, en tenim molts exem-
ples especialment ara en època de crisi. Si es
treballa amb ganes i amb il.lusió les coses so-
len sortir bé, i les voluntàries també. . . o fins
i tot millor, per molt que els corrents excessi-
vament mercantilistes del món actual s’esfor-
cin a fer-nos veure el contrari. O si no. . . no
us fa goig veure el SCM/Not́ıcies aparèixer ca-
da sis mesos (encara que aquest cop sigui amb
massa retard) recollint més de cinquanta escrits
fets tots desinteressadament pels seus autors?
O, a un altre nivell, no us fa goig veure
la il.lusió col.lectiva que està creixent aquests
últims temps a la societat catalana respecte
al nostre propi futur com a poble? És ben
evident que ni una cosa ni l’altra no serien
realitat sense la feina desinteressada i vo-
luntària de molta gent de base que, sense ganes
de protagonisme, creu en un projecte i treba-
lla per ell. Modestament, compteu-m’hi; en els
dos exemples.

Enric Ventura
Editor de SCM/Not́ıcies

Internacional

La columna de l’EMS

En aquesta columna de l’EMS ens centrarem en
dos esdeveniments importants: El Premi Abel
de Matemàtiques i el congrés 6ECM (en aquest
mateix número trobareu un article monogràfic
sobre aquest congrés). Tot seguit parlarem de
les convocatòries obertes de finançament per a
la recerca en el marc del European Research
Council. Enllestirem la columna amb la nos-
tra secció habitual de “Flaixos d’Europa”, amb
not́ıcies rellevants sobre l’EMS i sobre Europa.

Premi Abel de Matemàtiques

El dia 21 de març passat va ser anunciat el
Premi Abel 2012. El premi va ser concedit
a Endré Szemerédi, de l’Acadèmia Hongare-
sa de Ciències i del Departament de Ciència
Computacional de Rutgers (Universitat Esta-
tal de Nova Jersey), per les seves contribucions
fonamentals a la matemàtica discreta i a la in-
formàtica teòrica, i en reconeixement a l’impac-
te profund i durador d’aquestes contribucions

a la teoria de nombres additiva i a la teoria
ergòdica (podeu trobar també en aquest ma-
teix número del SCM/Not́ıcies un article es-
pećıfic sobre les seves principals contribucions
matemàtiques).

El guardonat va ser convidat a Barcelona
conjuntament per la SCM i el CRM el mes
de juny passat i va impartir la conferència “In
Every Chaos There is an Order” a la Sala Joan
i Pere Coromines de l’Institut d’Estudis Cata-
lans el dia 27 de juny.

Podeu trobar una entrevista a Endré Sze-
merédi al número 85 (setembre de 2012) de
la Newsletter de la Societat Europea de Ma-
temàtiques, pàgines 39-47, que podeu descar-
regar de l’enllaç: www.ems-ph.org/journals/
newsletter/pdf/2012-09-85.pdf.

L’Acadèmia Noruega de Ciències i Lletres
ha obert la convocatòria de nominacions per a
l’any 2013. El proper premi Abel serà concedit
el març de 2013.
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